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SW-OR.0012.7.2023 

 

Protokół 

z posiedzenia Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej 

w dniu 23 lutego 2023 r. 1 

 
 

PROPONOWANY PORZĄDEK POSIEDZENIA: 

 

1. Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku. 

2. Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 26.01.2023 r. 

3. Podnoszenie poziomu świadomości społecznej w kwestii negatywnych skutków 

złej jakości powietrza (smog), zwłaszcza dotyczących konsekwencji 

zdrowotnych. 

4. Sprawy różne. 

 

Ad. 1. 

Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku. 

Przewodnicząca Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pani Katarzyna 

Stachowicz, otworzyła posiedzenie Komisji i przywitała zebranych. Ze względu na 

zmiany w przepisach dotyczących trybu zdalnego posiedzeń organów kolegialnych 

(przewodniczący musi dysponować podjętą uprzednio przez Komisję decyzją 

zezwalającą na prowadzenie obrad w trybie zdalnym), pani Przewodnicząca 

przeprowadziła głosowanie w tej sprawie:  (ZA – 6, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0). 

Porządek posiedzenia również przyjęto jednogłośnie. 

 

Ad. 2. 

Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 26.01.2023 r. 

Przewodnicząca Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pani Katarzyna 

Stachowicz, wobec braku uwag poddała projekt protokołu pod głosowanie: 

(ZA – 6, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0). 

                                                 
1 posiedzenie w trybie zdalnym na podstawie art. 15zzx ust. 3 ustawy z dnia 31 marca 
2020 r. o zmianie ustawy o szczególnych rozwiązaniach związanych z zapobieganiem, 
przeciwdziałaniem i zwalczaniem COVID-19, innych chorób zakaźnych oraz wywołanych 
nimi sytuacji kryzysowych oraz niektórych innych ustaw 
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Ad. 3. 

Podnoszenie poziomu świadomości społecznej w kwestii negatywnych skutków złej jakości 

powietrza (smog), zwłaszcza dotyczących konsekwencji zdrowotnych. 

Zastępca Dyrektora Departamentu Ochrony Środowiska, Ekologii i Opłat 

Środowiskowych, pani Ewa Owczarek-Nowak, przedstawiła prezentację obejmującą 

rolę samorządów w omawianym obszarze w świetle przepisów prawnych, wybrane 

aspekty dotyczące skutków zdrowotnych, rolę świadomości społecznej, przykłady 

działań samorządu województwa i gmin i próbę oceny efektów dotychczasowych 

działań. 

Wydruk prezentacji stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

Przewodnicząca Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pani Katarzyna 

Stachowicz, podziękowała za profesjonalne przygotowanie prezentacji. Wszyscy 

wiemy, jaka jest jakość powietrza w naszym mocno zurbanizowanym regionie, jest to 

cena za lata beztroskiej eksploatacji środowiska. Musimy zmierzyć się z problemami, ale 

i programować dalszy rozwój regionu. Wszystkie wspomniane programy, projekty, 

uchwała antysmogowa, mają służyć temu, aby edukować i wymusić na społeczeństwie 

pewien nawyk myślenia o zdrowym środowisku, co będzie mieć przełożenie na 

wszystkie aspekty naszego życia, w tym zdrowie. Jako kraj jesteśmy czerwoną plamą na 

tle Europy, jeżeli chodzi o przekroczenia. Z powodu smogu w Polsce co roku 

przedwcześnie umiera nawet 46 tysięcy osób. Rakotwórczy benzo(a)piren ma w Polsce 

5-krotnie wyższą normę niż dopuszczalna norma europejska. Dlatego cieszymy się, że te 

programy są realizowane, że obowiązek wynikający z uchwały antysmogowej jest 

realizowany przez województwo śląskie w przeciwieństwie do województwa 

małopolskiego, gdzie radni Sejmiku zmienili okres obowiązywania tej uchwały. 

W Małopolsce jest tendencja do zmiany nastawienia społecznego, które wiąże się 

z niechęcią do wymiany „kopciuchów”, najgorszych pieców. 

Czy Departament Ochrony Środowiska ma statystyki, jakie gminy w województwie 

śląskiem radzą sobie najlepiej, jeżeli chodzi o wprowadzanie przepisów czy 

pozyskiwanie środków na wymianę „kopciuchów”, i po jakie środki sięgają najczęściej? 

Zastępca Dyrektora Departamentu Ochrony Środowiska, Ekologii i Opłat 

Środowiskowych, pani Ewa Owczarek-Nowak, wyjaśniła, że nie ma dokładnych 

statystyk, ale gminy mają obowiązek składać sprawozdania z działań 

krótkoterminowych w ramach programu ochrony powietrza i z tego jesteśmy w stanie 

pewne rzeczy wywnioskować. Natomiast żeby mieć pełną statystykę, to ta 
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sprawozdawczość musiałaby być doskonalsza. Są gminy, które podchodzą do tego 

bardzo ambitnie, inne mniej, ale istniejąca sprawozdawczość nie wyczerpuje tematu. 

Członek Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pani Beata Kocik, podziękowała 

za wyczerpującą prezentację. 

Przewodnicząca Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pani Katarzyna 

Stachowicz, zapytała o ekodoradców w programie „Ślaskie. Przywracamy błękit”. Na 

czym polega to doradztwo, jakie są najczęściej zadawane przez gminy pytania? 

Zastępca Dyrektora Departamentu Ochrony Środowiska, Ekologii i Opłat 

Środowiskowych, pani Ewa Owczarek-Nowak, powiedziała, że ekodoradcy spotykają 

się z blokadą organizacyjną. Jest to także kwestia cech ludzkich – ktoś dobrze sytuowany 

i wykształcony, kto nie boi się korzystać z nowoczesnych technologii, poradzi sobie i bez 

ekodoradcy. Natomiast są ludzie, którzy by chcieli, ale się boją, nie wiedzą „jak” – i to jest 

kwestia przeprowadzenia przez ten proces – to praca dla ekodoradcy, potrzebna, 

„u podstaw”. Za rok, dwa będą widoczne rezultaty tej pracy i będzie wiadomo, co 

w funkcjonowaniu ekodoradców należy poprawić. Bardzo dużo powie nam moment, 

kiedy skończy się czas trwałości projektu. Jeżeli gmina zdecydowała się utworzyć 

stanowisko ekodoradcy, przyjęła na to pieniądze, to ma obowiązek utrzymać to 

stanowisko przez 5 lat. Po pięciu latach jeśli gmina będzie widziała potrzebę, to 

ekodoradca będzie pracował dalej. Te 5 lat to granica – jeżeli coś wychodzi poza 

obowiązek zapisany w umowie, to wtedy można określić, że jest to robione z czystej 

potrzeby. Podchodzę do tego z optymizmem, ale i ostrożnością. 

Przewodnicząca Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pani Katarzyna 

Stachowicz, powiedziała, że w 2022 roku ekodoradcy przygotowali ponad 1,5 tysiąca 

wniosków dla mieszkańców do instytucji dofinansowujących działania na rzecz 

poprawy jakości powietrza na kwotę ponad 11 mln złotych. Zatem ekodoradcy mają 

spore sukcesy i ich praca jest bardzo ważna. Nowy projekt związany z poprawą jakości 

powietrza to 5,7 mln zł z budżetu województwa śląskiego przeznaczone dla gmin, które 

mogą sięgać po te środki, do tego 7 mln zł dostępne w ramach uzupełnienia programu 

przez Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej – czyli łączny 

budżet marszałkowskiego programu poprawy jakości powietrza wyniesie 12,7 mln zł. 

Miejmy nadzieję, że będzie to miało znaczący wpływ na poprawę jakości powietrza. 
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Ad. 4. 

Sprawy różne. 

Przewodnicząca Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pani Katarzyna 

Stachowicz, zapytała radnego Marcina Kozika o sprawę stawów w Jaworznie, o której 

mówił na poprzednim posiedzeniu.  

Członek Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Marcin Kozik, wyjaśnił, że 

przez ten czas problem udało się rozwiązać – zbiornik wodny jest już zagospodarowany. 

Przewodnicząca Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pani Katarzyna 

Stachowicz, przypomniała także, że komisja czeka na korespondencję od samorządu 

Bielska-Białej. Następnie wskutek wyczerpania porządku obrad zamknęła posiedzenie 

Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej. 

 

 

 

 

 

Katarzyna Stachowicz 

Przewodnicząca 
Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Protokół sporządziła  
Ewa Blondzik 


